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خبـر ویـژه

بیوک علیمرادلو، مدیرعامل گروه بهمن در حاشیه آیین 
افتتاحیه عرضه خودرو در بورس کالا با ابراز خرســندی از 
به سرانجام رســیدن این سا زو کار شفاف برای عرضه خودرو 
گفــت: امروز بالاخره بعــد از مدت ها تــلاش خودروهای 
دیگنیتی و فیدلیتی بهمن موتور در بورس کالا عرضه شــد. 
وی افــزود: امیدواریم پل ارتباطی خوبی با مصرف کنندگان 
پیــدا کــرده باشــیم و بتوانیم این مســیر را ادامــه دهیم. 
مدیرعامل گــروه بهمن با یــادآوری این نکتــه که عرضه 
خودروی B2C در بورس کالا متداول نیســت گفت: هرچند 
فروش خودروهای B2C در بورس کالا متداول نیســت اما 
شرایط کشــور ما ایجاب می کند تا این مســیر را طی کنیم. 
علیمرادلو با یــادآوری این نکته که بهمــن از مدتی پیش 

خواهــان فــروش محصولات خود در بازار شــفاف بورس کالا بــود گفت: ما در 
بهمن پیش از این نیز پیگیر فروش محصولات در بورس کالا بودیم که در لحظه 
آخر متوقف شــد و روش هایی که خیلی شــفاف نبود، ادامه پیدا کرد. مدیرعامل 
گروه بهمن در پایان گفت: گروه بهمن همواره بر اســاس قیمت گذاری عادلانه و 
منصفانه در فروش کالا همیشه در کنار مصرف کنندگان بوده است. ما امیدواریم 
بتوانیــم محصولات دیگر گروه بهمن را به همین طریق عرضه کنیم و همان طور  
که پیش از این نیز اعلام شــده اســت، چند خودروی تجاری ما نیز برای عرضه در 
بورس کالا مورد تأیید قرار گرفته اســت. جمشید ایمانی، رئیس هیئت مدیره گروه 
بهمن در حاشیه آیین افتتاحیه عرضه خودرو در بورس کالا در پاسخ به این سؤال 
که خودروهای عرضه شده در بورس به چه طریق تحویل خریداران خواهد رسید، 
گفت: تحویل  خودروها از طریق نمایندگی ها خواهد بود و خدمات پس از فروش 

مانند گارانتی و وارانتی نیز از طریق نمایندگی ها خواهد 
بود. او در پاســخ به سؤالی در خصوص اینکه آیا تمام 
تیراژ تولیدی بهمن از طریق بورس عرضه خواهد شد، 
گفت: در مذاکراتی که با بورس داشتیم قرار بر این شد 
که بــه  منظور اقداماتی نظیر بازاریابی و بازارســازی و 
توســعه بتوانیم از طریق نمایندگی ها نیز عرضه کنیم. 
جمشــید ایمانی با تأکید بر اینکه در روش قرعه کشی 
پول هنگفتی از جیب خودروســازان و مصرف کنندگان 
واقعی خارج می شد و به جیب دلال ها می رفت، گفت: 
در روش قرعه کشی بخشــی از پولی که مصرف کننده 
می  پرداخت به جیب تولیدکننده نمی رفت اما اکنون در 
روش عرضه خودرو در بورس کالا قیمت کشف شــده 
پایین تر از قیمت بازار آزاد اســت و بنابراین هــم مصرف کننده نفع می برد و هم 
تولید کننده با قیمت بالاتری فروخته است که می تواند این درآمد را برای توسعه 

و افزایش توان مالی خود به  کار گیرد.
گروه بهمن با قیمت گذاری عادلانه و منصفانه در فروش کالا، همیشــه در 

کنار مصرف کنندگان است
گفتنی اســت دو هفته گذشــته خودروهــای دیگنیتی و فیدلیتــی روی تابلوی 
معاملاتی بورس کالا رفتند و در مجموع با تقاضای سه هزار و پانصدی مواجه شدند. 
در اولین عرضه خودرو دو محصول دیگنیتی و فیدلیتی با اســتقبال خوب خریداران 
واقعی روبه رو شد. به همین ترتیب طبق گزارش های استخراج شده از سوی سازمان 
بورس، با شفاف شدن معاملات خودرو، قیمت کشف شده در بورس کالا برای این دو 

خودرو ۵۰ میلیون تومان پایین تر از بازار آزاد اعلام شد.

مدیرعامل گروه بهمن:  بر اساس قیمت گذاری عادلانه  و منصفانه 
همواره در کنار مصرف کنندگان هستیم

سمیه جاهدعطائیان: پدر، فرزند اوتیستیک خود را به مرکزی می سپارد که برای چند ساعت 
از او مراقبت کنند، او به مدیر مرکز گوشــزد می کند که به هر طریقی که صلاح می دانند بچه را 
ســاکت کنند، تمام  و کمال اختیار با خودتان! مادر دیگری ناچار اســت بدون تحقیق و بررسی، 
فرزندش را که با اختلال دیگری دست  وپنجه نرم می کند به یکی از همین مراکز بسپارد که برای 
چند ساعت در روز فرزندش را سرگرم کنند. او ناچار است، فرزند کنکوری دارد و از صداهای بلند 
و نابهنجار در خانه به ســتوه آمده اند. مادر دیگری به  خاطر جروبحث های مداوم با همسرش، 
ساعتی به استراحت و رسیدگی به کارهای منزل نیاز دارد. همین الزامات برای واگذاری بچه های 
بــا نیازهای ویژه و در طیف شــدید به مراکز دارای مجوز و بدون مجــوز وجود دارد که در حق 
بســیاری از این بچه ها ظلم بزرگی می شود. چنانچه چند سال پیش قبل  از شیوع کرونا مرکزی 
به نام (صابرین یاســین) بچه ها را به یک مجتمع ورزشــی در خیابان «ســعدآباد» تهران برای 
اردو می برند که دو بچه بر اثر برخورد سیم برق و آتش سوزی جانشان را از دست می دهند. اما 

خانواده ها هیچ شکایتی از مرکز نکرده و در این ارتباط سکوت می کنند.
هر طور صلاح می دانید فرزندم را تربیت کنید!

«م.ی» مادر یکی از بچه های اوتیستیک که درباره وجود مراکز بی شمار و غیرمجاز نگهداری 
بچه ها اطلاعاتی دارد و از ســهل انگاری خانواده ها نگران اســت، به خبرنگار «شرق» می گوید: 
«مادرهایی که ناچار هســتند فرزندشــان را به این مراکز بســپارند می گویند که بارها شاهد آثار 
کبودی و زخم روی بدن فرزندشان بودند و زمانی  که علت را از مرکز می پرسند به آنها می گویند 
که پا یا دست بچه به لبه استخر خورده و هزاران بهانه دیگر می آورند. خانواده ها هم که زندگی 
سختی دارند و از عهده نگهداری بچه ها با طیف شدید برنمی آیند، سکوت می  کنند و همچنان 
بچه را به همان مرکز می سپارند. در بسیاری از مواقع آثار کبودی را بارها مشاهده می کنند اما باز 
هم شکایتی ندارند؛ متأسفانه در چند سال اخیر مراکز غیررسمی و حتی رسمی زیادی در حوزه 
اوتیســم ایجاد شده  که از بچه ها برای ســاعتی نگهداری می کنند و مشخص نیست کارکنان یا 
مددجوها از صلاحیت کافی برای نگهداری بچه ها برخوردار هستند یا نه؟ شیوه های نگهداری 
مشخص نیست و خانواده ها هم تحقیقی در این زمینه نکرده و حتی گاهی هم می گویند صلاح 

با خودتان است؛ او را تربیت کنید».
نگهداری از افراد با نیازهای ویژه بدون مجوز

این مادر تعدد مراکز برای دادن مجوز فعالیت مراکز نگهداری و توان بخشی افراد دارای 
معلولیت و با نیازهای ویژه را یکی از معضلات پیش رو می داند «گرچه مؤسسه های مختلف 
از بهزیســتی، وزارت ورزش و امور جوانان، پلیس امنیت و شــهرداری امکان گرفتن مجوز را 
دارند اما باز هم بحث اصلی ما مجوز نیســت، بلکه اجبار و ناچاری خانواده ها برای سکوت 
در مقابل تخلفات است که حواشی را بیشتر می کند. وقتی خانواده ها سکوت می کنند مراکز 
هم به کار خودشان ادامه می دهند و حتی به  صورت قارچ گونه رشد می کنند. به عنوان مثال 
مؤسســه ای برای نگهداری موقت بچه های دارای نیازهای ویژه اقدام و بچه ها را به استخر، 
پارک، باشــگاه و... می برد. نیروهای این مؤسســه که بدون دریافت مجوز فعالیت داشــتند، 
هرکدام بعد از چند ســال از آن مرکز جدا شــده و بدون دریافت مجوز به  صورت مســتقل 
به کارشــان ادامه دادند. وقتی هم از آنها درخواست مجوز می کردیم فلان مؤسسه را مثال 
می زنند که با هیــچ مجوزی، تخلفات زیادی هم در پرونده داشــته و خانواده ای هم پیگرد 
قانونی نداشــته  است. تمام این مراکز هم با حمایت خانواده ها گسترش پیدا کرده و هرکدام 
بدون مجوز کار می کنند. تمام مؤسسه ها برای گرفتن مجوز، باید هیئت مدیره ای معرفی کنند 
و تیم تخصصی و پزشــک مقیم داشته باشــند، درحالی  که مراکزِ فاقد مجوز، تیم تخصصی 

و کارشــناس ندارند. مراکز دارای مجوز هم شــاید در روز اول فضای مناسب سازی شده، تیم 
تخصصی، پزشــک، گفتاردرمان، روان شــناس و... داشته باشند اما همه برای همان روزهای 
اول است و به  مرور زمان بدون استانداردهای لازم فعالیت می کنند و از سوی خانواده ها هم 

شکایتی نمی شود که بهزیستی در این زمینه نظارتی اعمال کند».
اجبار به سکوت در مقابل خشونت

این مادر ادامه می دهد: «مشکل اصلی خانواده های دارای فرزند با نیازهای ویژه و توان خواه 
مربوط به ســن بلوغ بچه هاســت که تمام اختــلالات به  خاطر خانه ماندن، مشــغول نبودن و 
خالی نشــدن انرژی شدیدتر می شود و متأســفانه مرکزی برای نگهداری موقت بچه های بالای 
۱۲ ســال در کشور وجود ندارد و در سازمان بهزیستی هم تعریفی برای آنها نشده است، چراکه 
نگهداری بچه های بالای ۱۲ ســال برای خانواده ها هم مشــکلات فراوانی دارد و بهزیستی هم 
زیر بار مســئولیت های آن نمی رود. همین مسئله باعث شده مراکز کوچک مربوط به نگهداری 
این بچه ها، فعالیت غیرقانونی شــان را بدون اعمال هیچ مجوز و اســتانداردی در یک واحد از 
آپارتمان شــروع کنند». «س.ر» دخترش را به یکی از همین مراکز فاقد مجوز سپرده و می گوید: 
«اتفاقات خوبی در مراکز فاقد مجوز نمی افتد. چند بار بازوی دخترم کبود بود که وقتی با مدیر 
مرکــز صحبت کردم و تقاضا دادم که دوربین ها را چک کنند، مخالفت شــد و بهانه آوردند که 
دست بچه هنگام بازی با وسایل کبود شده است. درحالی که بچه من بی دلیل غمگین بود. این 
اتفاق برای بچه های دیگر هم تکرار شــد اما مرکز هر بار دلیلی آورد. همسرم مخالف شکایت 
و پیگیری بود، به همین خاطر من هم ســکوت کردم. وقتی اوضاع مراکز بدون مجوز این چنین 
باشــد، وضعیت مراکز مجوزدار بهتر نخواهد بود. همین طور که بارها شــاهد رسانه ای شدن و 
افشــای برخی اتفاقات تلخ در مراکز وابســته به بهزیستی هستیم و حتی بسیاری از افرادی که 
فرزندشــان را در مراکز بهزیســتی می گذارند و شــاهد تخلف مراکز هستند هم می ترسند که از 
مراکز شکایت کنند، چون بچه را از مرکز اخراج می کنند، اطلاعات دوربین مداربسته را هم ارائه 

نمی دهند و عملا خانواده بی دفاع می ماند؛ بهزیستی هم جز تکذیب کاری انجام نمی دهد».
نبود قانون بازدارنده برای دفاع از بچه های با نیاز ویژه

این مادر ادامه می دهد: «مرکزی وجود داشــت که از ابتدا اجازه دسترسی خانواده ها به 
دوربین مداربســته را می داد امــا بعد با این توضیح که مادرهــا در کار تربیت مرکز دخالت 
می کننــد، اجازه دسترســی را محدود کرد. زمانــی   که مادری به  خاطر آثــار زخم یا کبودی 
اعتراض می کرد جواب غیرمنطقی دریافت می کرد. متأســفانه تعــداد مراکزی که به مراکز 
توان بخشی و نگهداری بچه های با نیازهای ویژه یا معلول مجوز می دهند زیاد است و قانون 
بازدارنــده ای هم برای دفاع از بچه ها ندارند. بهزیســتی به خانــواده اطلاعات نمی دهد که 
اگر مورد اشــتباه، تخلف یا آثار بدرفتاری با فرزند را دیدند شکایت کنند و پیگیر حق  وحقوق 
تضییع  شــده احتمالی باشند. تمام اینها باعث می شــود که مراکز فعلی هرکدام به  صورت 
خودمختار فعالیت کنند و راه فرار از قانون برایشــان باز باشــد». به گزارش خبرنگار «شرق»؛ 
معضل عدم شــکایت خانواده ها که در مراکز نگهداری یا توان بخشــی بهزیستی شاهد آثار 
ضرب وجرح هستند، ماجرایی تأسف بار و همیشگی است. مراکز زیر نظر سازمان بهزیستی که 
از این سازمان مجوز فعالیت دارند نیز تحت یک دستورالعمل مشخص و قانونمند فعالیت 
نمی کننــد، چنانچه در مدت اخیر تصاویر و خبرهایی از اعمال خشــونت توســط مددکاران 
مراکزی در رسانه ها منتشر شد که البته مشخص نیست چه تعداد از این تخلفات و اتفاقات 
تلخ در مراکز لاپوشانی شده و منعکس نمی شوند، چراکه خانواده هایی که از سر اجبار، ترس 
یا تهدید برای اخراج فرزندشان از مراکز راهی جز سکوت ندارند. رسانه ای شدن بدرفتاری های 

صورت  گرفته در مراکز نگهداری از معلولان و دست  به  دست شدن تصاویر اگرچه نگرانی های 
خانواده ها را بیشتر کرد اما هنوز منجر به واکنش مؤثری از سوی مسئولان در این حوزه نشده 
 است. البته بهزیســتی برخی از رویداد ها را تکذیب و برایشــان توضیحاتی ارسال کرده یا از 
صاحبان خاطیِ مراکز سلب امتیاز کرده  است اما اعمال نظارت ضربتی و فوری از مراکز یکی 

از انتظارات جامعه معلولان و خانواده هایشان بوده که هنوز محقق نشده  است.
پرونده های تخلف خاک می خورند

از اقدامات صورت گرفته پس  از رسانه ای شــدن تخلفاتی مثل ضرب و شــتم یک معلول در 
مرکز «احســان» شهر اهواز، فوت هم زمان سه معلول در مرکز نگهداری «المهدی» ممسنی و 
شکنجه یک معلول در مرکز نگهداری گچساران و بسیاری موارد دیگر، علاوه بر دادن جوابیه و 
تکذیبیه، به انتشــار یک پیش خبر مبهم نیز می توان اشاره کرد؛ معاون امور توا ن بخشی سازمان 
بهزیســتی کشور بعد از نگرانی های به  وجودآمده در میان خانواده ها اعلام کرد که شیوه  نامه ای 
برای فعالیت مراکز نگهداری روزانه و شبانه بهزیستی در دست تدوین بوده که قرار است چراغ 
راه بیش از دو هزار مرکز نگهداری از معلولان باشد. این مقام مسئول در بهزیستی اعلام کرده که 
در حال آموزش خانواده ها هستند تا از شرایط مراقبت از فرزندانشان آگاه شوند و آنها هم بتوانند 
برای دریافت خدمات درســت و استاندارد مطالبه گر باشند. این در حالی است که خانواده های 
بســیاری امکان اعتراض و شــکایت درمورد تخلفات رخ داده در مراکــز را ندارند و پرونده های 
زیادی در این زمینه مســکوت مانده و فراموش  شــده اســت. در عین حال اعلام این خبر نشان 
داد که تمام این مراکز تا به امروز فاقد شــیوه نامه و دستورالعمل روشنی هستند و میدان برای 
تخلفات افشاشده باز بوده است. «بهروز مروتی»، مدیر کمپین حمایت از افراد دارای معلولیت، 
در گفت وگو با خبرنگار «شــرق» دراین  باره می گوید: «اگرچه بهزیستی با اعلام یک خبر بالاخره 
واکنش اساسی و موضع مشخصی نشان داد، اما هنوز به طور شفاف مشخص نیست که برای 
تدوین شــیوه نامه فوق با کدام یک از انجمن ها و فعالان حوزه معلولان مشــورت و رایزنی شده 
 است. بهزیستی به خوبی می داند که پرونده های زیادی درمورد مراکز خاطی، سالیان سال خاک 
خورده و بی نتیجه  رها شده است. مثل پرونده مرکز «لموک» مازندران یا «راه بهشت» قائمشهر 
که یک نفر به  صورت مشکوک فوت کرد و بهزیستی هنوز درمورد آن اطلاع رسانی روشنی نکرده 
 و خبری هم از خانواده معلول موجود نیست؛ پرونده های زیادی بدون تکلیف مانده اند، چراکه 
رفت  وآمد، اعلام شکایت، روال اثبات تخلف و... بسیار دشوار است و مراکز هم به  طور حتم برای 
ارائه  فیلم تخلف خودشــان مقاومت دارند. پزشک قانونی هم نسبت  به شکایت هایی پاسخ گو 
اســت که در دوره خاصی مراجعه شده و آثار ضرب  وجرح باقی  مانده باشد. خانواده هایی هم 

بعد از پیگیری شکایت ، نیمه راه می  مانند و پیگیری شکایت را نیمه کاره رها می کنند».
بهزیستی به  جای تکذیب نظارت کند

ضرورت اعمال نظارت آنلاین خانواده ها از مراکز بهزیستی
مدیــر کمپین حمایت از حقوق معلولان یادآور می شــود: «بعــد از وقوع تخلفات متعدد، 
پیشــنهاد دادیم که بهزیســتی امکان دسترســی آنلاین در مراکز را برای منتخبی از خانواده ها 
فراهم کند اما هنوز هیچ پاســخی به درخواســت ما که درخواست منطقی و عاجل خانواده ها 
بوده، ارائه نداده اســت. منتظر هستیم تا بهزیســتی هرچه زودتر درمورد شیوه  نامه ای که از آن 
در رســانه ها صحبت کرده ، اطلاع رسانی و شفاف ســازی کند تا ببینیم ضمانت اجرای آن برای 
کم شــدن تخلفات موجود چیست. به این واسطه هم فشار کمتری به سازمان بهزیستی می آید 
و هم مراکز، بهزیســتی را تنها حامی و تکیه  گاه خود نمی دانند که بعد از وقوع هر تخلف، قرار 
بر تکذیب، رد یا پاسخ گویی باشد. از سویی خانواده ها و انجمن های فعال و دلسوز هم در حوزه  
نظارت بر عملکرد مراکز، نقش مؤثری ایفا کرده و امیدواریم شاهد کمترشدن تخلفات باشیم».

او بــه مهم ترین نگرانی خانواده ها با دیدن تصاویر تلخ در مراکز اشــاره می کند؛ «مهم ترین 
دغدغه خانواده ها این است که در آینده چه کسی از فرزندشان مراقبت خواهد کرد و زمانی که 
وضعیت مراکز بهزیستی و مرکز بدون مجوز را می بینند، نگرانی شان بیشتر می شود. از سویی به 
ما اعلام می شود که این قبیل اخبار را منتشر نکنیم. اگر این اخبار منتشر نشود، نظارت های جزئی 
هم وجود ندارد و عرصه بر افراد با نیازهای ویژه و خانواده هایشــان تنگ تر خواهد شد. ما فقط 
می خواهیم با انتشــار این اخبار و تصاویر، سازمان بهزیستی به  صورت سرزده، عملکرد مراکز را 
بازرسی کند و نسبت به وقوع موارد رسانه ای شده، جدیت و حساسیت بیشتری به خرج دهند».

معاون  امور زنان و خانواده:
 در مسئله بازداشت سپیده رشنو  وارد نمی شویم

شرق: روز گذشته نشست خبری انســیه خزعلی، معاونــت امور زنان و خانواده، در سالن 
کوثر نهاد ریاســت جمهوری برگزار شد. در این نشست که به مناسبت هفته دولت برگزار 
شــد، او درباره مسائلی مانند حضور زنان در ورزشگاه، متوسط سن ازدواج و سپیده رشنو 
صحبت و البته حضور گشــت ارشاد را هم تکذیب کرد و گفت چیزی به نام گشت ارشاد 
نداریم! او در پاسخ به این سؤال که حضور زنان در ورزشگاه برای تماشای بازی استقلال و 
مس کرمان، تا چه اندازه تحت فشار فیفا بوده است؟ اظهار کرد: حضور زنان در ورزشگاه 
تصمیم وزارت ورزش بود. فشــار فیفا در این تصمیم اثر گــذار نبود و اینکه این امر تداوم 
می یابد یا خیر را باید از وزارت ورزش پرســید: برعهده ما ســت که جوانب مختلف محل 
حضور زنان در ورزشگاه را بسنجیم. از این رو حضور یافتم و جوانب را بررسی کردم، شرایط 
بســیار عادی بود و حتی از برخی محیط هایی مانند بازار و سینما سالم تر به نظر می آمد. 
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری همچنین در پاســخ به سؤالی درباره آخرین 
وضعیت لایحه «حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت» توضیح داد: این لایحه 
به مجلس رفته اســت، در این راســتا با نمایندگان مجلس جلساتی داشتیم و ظاهرا این 
لایحه با دو  فوریت در دستور مجلس قرار گرفته است. بله، روند بررسی آن طولانی شده 
اســت؛ چراکه ۱۰ سال از دستور رهبری برای تدوین آن گذشته است. خزعلی در پاسخ به 
سؤال دیگری مبنی بر رفتار گشت ارشاد با زنان، تصریح کرد: بسیاری از برخوردها ناپسند 
است. چیزی به نام گشت ارشــاد نداریم؛ چراکه ممکن است درصدی از فعالیت پلیس 
امنیت اجتماعی به این موضوع به عنوان یک جرم مربوط باشــد؛ چراکه رعایت حجاب و 

عفاف در قانون درج شــده اســت؛ اختصاص یابد. اینکه شیوه کار چگونه است و به چه 
شــکلی اجرا می شــود باید مورد توجه قرار گیرد و نظرات کارشناسی در آن اعمال شود. 
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با اشــاره به جلســه خود با سردار اشتری در 
رابطه با موضوع «گشت ارشاد» و استقبال سردار اشتری نسبت به استفاده از پژوهش ها 
و نظرات کارشناســی در این موضــوع، ادامه داد: امیدواریم قانــون به بهترین نحوی که 
کرامت زنان حفظ شــود و نیز محیط جامعه از امنیت کامل برخوردار باشــد، اجرا شود. 
امنیت خانواده ها برایمان مهم است. ۲۷ دستگاه متولی حجاب و عفاف هستند و اجرای 
این حــوزه منوط به معاونت زنان نیســت. معاونت امور زنان می توانــد نهایتا در بحث 
سیاست گذاری حجاب و عفاف که از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی انجام می شود، 
مشــارکت داشته باشد. اسم «ارشاد» نشان دهنده «به رشد رساندن» است. وقتی درگیری 
در این زمینه پیش می آید، طبیعتا بخش های اجرائی مانند نیروی انتظامی در این راســتا 
وظیفه دارند و نباید با برخی دخالت ها اقتدار نیروی انتظامی از بین برود. نیروی انتظامی 

نیز تلاش می کند قانون را با کمترین هزینه و به بهترین وجه انجام دهد.
معاونت امور زنان و خانواده همچنین درباره دســتگیری سپیده رشنو با تأکید بر اینکه 
معاونت امور زنان و خانواده در این زمینه دخالتی نمی کند و این مســئله به عهده نیروی 

انتظامی است و قرار است با کمترین هزینه فیصله پیدا کند.
خزعلی همچنین درباره محدودشــدن غربالگری در قانون جوانی جمعیت، گفت: در 
قانون جوانی جمعیت زور و اجبار مطرح نیســت. غربالگری حذف نشده بلکه نظام مند 
شــده است. مثل کشــور انگلیس و بسیاری از کشــورهای اروپایی در شرایطی که ریسک 
باشد، غربالگری توسط پزشک توصیه می شــود. برای مثال اگر سن خانم بالای ۳۵ سال 
باشد  یا در بین بستگانش سابقه بیماری خاص وجود داشته باشد، وظیفه پزشک است که 
توصیه به غربالگری کند. غربالگری منع نشــده است و اگر خانم خودش درخواست کند، 
پزشــک می تواند غربالگری را بنویسد. معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری درباره 
آمار مربوط به کودک همسری در کشور، توضیح داد: در  حال انجام تحقیقات در برخی از 
مناطق محروم که با این موضوع درگیرند، هستیم. برای ازدواج دختران زیر ۱۳ سال برگه 
رشد و مجوز لازم است و درمورد ازدواج دختران زیر ۱۳ سال باید مراحل بازبینی شود که 
آیا برگه رشد داشته اند یا خیر. این امر اختصاص به ایران ندارد و حتی در کشورهایی مانند 
ایالات متحده نیز ســن ازدواج متفاوت است. باید از ازدواج «قبل از بلوغ» جلوگیری کرد. 
«بالغ همسری» در جنبه های مختلف فکری و اقتصادی و... لازمه ورود به زندگی است و 
این امر باید در نظر گرفته شود. باید جلوی ازدواج «غیربالغ» بایستیم. بسیاری از دختران 
۱۶ و ۱۷ ساله به ما مراجعه می کنند و می گویند ما بالغیم و چرا به ما می گویند کودک؟ ما 

با اختیار خود ازدواج کردیم. از این رو باید بر «بالغ  همسری» تأکید کنیم.

گـزارش خانواده های دارای فرزند با نیاز ویژه از گرفتاری هایشان می گویند

اجبار به سکوت با دیدن کبودی بدن فرزند


